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bezpłatny egzemplarz

Gwiździny to wieś poło-
żona ok. 5 km na południowy 
– wschód od Nowego Mia-
sta Lubawskiego. Najstarsza 
wzmianka o  miejscowości 
pochodzi z  roku 1414, kie-
dy to wojska polskie złupiły 
te okolice a  władze zakonne 
postanowiły dokładnie wy-
cenić powstałe szkody. 

 W  tym czasie wieś znana była jako Quesin i  stanowi-
ła własność kapituły chełmińskiej. Pomimo poniesionych 
w trakcie wojny strat, władze biskupie zajęły się rozwojem 
gospodarczym wsi. Szybki rozwój miał miejsce zwłaszcza 
pod koniec XVI i na początku XVII wieku, kiedy to miejsco-
wością zarządzali gospodarni księża. Stan ten uległ zmia-
nie w okresie wojen szwedzkich. Wiele majątków bogatych 
wcześniej chłopów ziemskich (gburstwa) podupadło, część 
z nich opustoszała. Pogorszeniu uległa także sytuacja chło-
pów zobowiązanych do płacenia danin i  czynszów oraz do 
pracy w polach folwarcznych. Coraz więcej z nich zamieszki-
wało wieś nie na prawie chełmińskim, ale jako chłopi pańsz-
czyźniani, którzy musieli pracować na polach folwarcznych. 

W XVII wieku odnotowano informację o budowie kościo-
ła pod wezwaniem św. Katarzyny. Jak wynika z opisu, świą-
tynia w niczym nie przypominała obecnego budynku. Obiekt 
charakteryzował się murem pruskim, wieżą na której znaj-
dowały się 3 dzwony i tylomaż ołtarzami wewnątrz kościoła. 
Co ciekawe, był on w tym czasie filią świątyni w Kurzętniku. 
Niestety, po rozbiorach pozostał bez opieki i  na początku 
XIX wieku został całkowicie rozebrany. Sama wieś zaś, aż do 
połowy XIX wieku stanowiła dobra rządowe. Samodzielną 
parafię wznowił biskup chełmiński Stanisław W. Okoniewski 
dekretem z  1 kwietnia 1928 r. Świątynię parafialną posta-
wiono i poświęcono w 1937 r. 

Kolejne informacje na temat Gwiździn pojawiają się 
w  1882 roku. Wiemy, iż we wsi mieszkało 498 katolików 
i 52 ewangelistów, parafia znajdowała się w Kurzętniku, na 

miejscu działała szkoła i pro-
sperował folwark. 

W  okresie międzywo-
jennym we wsi mieszkało 
trzech właścicieli ziemskich, 
największy majątek – 507 
ha, należał do Wilhelma Mo-
drowa, w  którego posiada-
niu była również miejscowa 

Historia Gwiździn

Dwór w Gwiździnach obecnie
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Gwiździny zespół podworski, gorzelnia Zabytkowy wóz strażackiPomnik zamordowanych 
Żydówek w Skarlinie

gorzelnia. Nic więc dziw-
nego, iż w okresie zarzą-
dzanym przez rodzinę 
Modrowów Gwiździny 
słynęły z  uprawy ziem-
niaków (odmiana mo-
drow). Również oni zbu-
dowali dwór istniejący 
do dziś. Wspierali także 
ochotniczą straż pożarną 
– zakupili m.in. sikawkę 
dla tworzącej się formacji gaśniczej. Znajduje się ona obec-
nie przed remizą miejscowej OSP. 

Okres II wojny światowej zapisał się czarnymi kartami 
w historii Gwiździn. Pod koniec wojny, jako jeden z wielu na 
Ziemi Lubawskiej (Brzozie Lubawskie, Krzemieniewo, Głe-
boczek, Gutowo i Naguszewo), powstał tam podobóz Kon-
zentrationslager Stutthof, w którym więźniarki – żydowskie 
kobiety, były zmuszane do pracy w  majątku niemieckiego 
gospodarza Modrowa. W  styczniu 1945 roku esesmani 
ewakuowali obóz, a  zdolne do marszu żydówki planowali 
poprowadzić do Niemiec. Jednakże wszystkie wyprowadzo-
ne wtedy kobiety zmarły z wycieńczenia lub zastały zamor-
dowane przez esesmanów w lesie, na zachód od Skarlina. 

W  styczniu 1945 roku podobóz w  Gwiździnach został 
wyzwolony. Przybyli na miejsce żołnierze znaleźli w  nim 
jeszcze 368 schorowanych więźniarek. Część z  nich zna-
lazła schronienie w  domach mieszkańców Nowego Miasta 
Lubawskiego, część zaś przewieziono do Działdowa, do 
obozu deportowanych do Rosji. W  Działdowie urywają się 
informacje na temat dalszych losów kobiet. Zachodzi podej-
rzenie, iż zostały one wywiezione przez Rosjan na roboty 
przymusowe do łagrów. 

Po wojnie na terenie miejscowości utworzono PGR. 
Obecnie, na terenach dawnego folwarku funkcjonuje go-
spodarstwo rolne Eden, część zaś należy do Skarbu Pań-
stwa. W Gwiździnach funkcjonuje również biblioteka pu-
bliczna. Tuż obok znajduje się nowa świetlica wybudowana 
w 2019 r. Stoi ona w miejscu starego budynku strawione-
go przez pożar w roku 2018.
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W czwartek 23 lipca odbyła 
się najważniejsza w  roku ab-
solutoryjna Sesja Rady Gminy, 
podczas której wójt Tomasz 
Waruszewski otrzymał wo-
tum zaufania oraz absoluto-
rium z  wykonania budżetu 
gminy za 2019 rok. Udzie-
lenie wotum i  absolutorium 
to jeden z  najistotniejszych 
ustawowych środków kontroli 
Rady nad działalnością wójta 
oraz element docenienia jego 
pracy. Podstawą do dokona-
nia powyższej oceny przez radnych był przedsta-
wiony przez wójta „Raport o stanie gminy za 2019 
rok” oraz sprawozdanie finansowe z  wykonania 
budżetu, które uzyskało pozytywną opinię Komisji 

Absolutorium dla Wójta Gminy
Rewizyjnej Rady Gminy oraz 
Regionalnej Izby Obrachun-
kowej.

 Jednomyślne głosowanie 
radnych pokazało, że obra-
ny przez włodarza kierunek 
rozwoju gminy jest właściwy. 
Świadczą o tym również ogól-
nopolskie rankingi, w których 
samorząd gminy Nowe Mia-
sto Lubawskie zajmuje wyso-
kie pozycje. 

Wszelkie informacje o  ran-
kingach, działalności jed-

nostek podległych oraz podsumowanie działań 
inwestycyjnych, społecznych, edukacyjnych i kultu-
ralnych gminy dostępne są w Raporcie o stanie gmi-
ny na stronie urzędu. 

Wójt Gminy
Nowe Miasto Lubawskie

Tomasz Waruszewski

Szanowni Państwo, wielu z Was na bieżąco 
interesuje się działalnością wójta i  sytuacją 
naszej Gminy – uczestniczycie w zebraniach 
wiejskich, bierzecie udział w  konsultacjach, 
wysyłacie zapytania do Urzędu, dzwonicie 
aby rozwiać swoje wątpliwości. Wielu 
z  Was nie ma jednak czasu, by w  pełni 
uczestniczyć w  życiu Gminy, części zaś nie 
interesują cząstkowe podsumowania naszej 
działalności, przedstawiane podczas sesji 
i czekają „na konkrety”. Wszystkich Państwa 
zapraszam więc do lektury Raportu o stanie 
Gminy, który stanowi podsumowanie 
działalności mojej i samorządu za 2019 rok. 

Raport jest rzetelnym źródłem wiedzy o  naszej Gminie 
oraz zmianach zachodzących w  obszarach aktywności 
jego Mieszkańców. Wiele z  tych informacji przedstawiono 
w  formie wykresów, co czyni raport bardziej przystępnym 
w odbiorze.

Sądzę, iż najbardziej interesuje Państwa sytuacja 
finansowa naszej Gminy. W  Raporcie znajdziecie wszystkie 
informacje dotyczące m.in wysokości zadłużenia czy też 
nadwyżki operacyjnej, dzięki której od 5 lat utrzymujemy 
stabilność finansową. Znajdą tam Państwo również 
dane na temat funkcjonowania jednostek podległych, 
a  także podsumowanie naszych działań inwestycyjnych, 
społecznych, edukacyjnych i  kulturalnych. Nie zabraknie 

także informacji na temat miejsc w  rankingach, jakie 
zajmowała nasza gmina w minionym roku.

Rok 2019 dla Gminy Nowe Miasto Lubawskie był kolejnym 
bardzo bogatym w  inwestycje okresem. Sytuacja związana 
z pandemią pokrzyżowała nieco nasze plany na lata kolejne. 
Dołożymy jednak wszelkich starań, aby w  kolejnych latach 
utrzymać rozwój gminy na dotychczasowym poziomie.

Prezentacja Raportu o stanie gminy

Raport o stanie gminy

2



gminanml.pl

3

CAŁY CZAS INWESTUJEMY

Podpisano umowę na budowę oczyszczalni

Będzie kanalizacja w Łąkach Bratiańskich

Przejeżdżając  przez Jamielnik nie sposób nie zwrócić 
uwagi na nowe drogi gminne. Jednak to nie jedyna inwestycja 
zrealizowana w tej miejscowości w ostatnim czasie.  Pod 
nawierzchniami znajduje się nowoczesna sieć kanalizacji 
deszczowej i sanitarnej.  Aby jednak w pełni korzystać z tej 
ostatniej konieczne jest wybudowanie równie nowoczesnej 
oczyszczalni ścieków. Dzięki pozyskanemu dofinansowaniu 
w ramach Programu Współpracy Transgranicznej Polska – 
Rosja 2014-2020 będzie to możliwe. Najprawdopodobniej 
już w drugiej połowie przyszłego roku część mieszkańców 
będzie podłączona do nowej sieci. 

Całkowity koszt realizacji inwestycji to ponad 4,5 mln zł. 
w tym kwota pozyskana z programu wynosi blisko 3,5 mln zł. 

Procedura przetargowa zakończyła się wyłonieniem 
wykonawcy, którym została firma „Przem-Gri” Sp. z o.o. 
z Olsztyna. Przedsiębiorstwo to posiada wieloletnie 
doświadczenie w budowie tego typu obiektów, zarówno 
w kraju, jak i za granicą, co pozwala sądzić, iż realizacja 
inwestycji przebiegać będzie terminowo i bez problemów. 
Planowany termin ukończenia budowy to lipiec 2021 roku.

Dnia 17 sierpnia 2020 roku Wójt Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie - Tomasz Waruszewski podpisał umowę 
o  dofinansowanie w  ramach Programu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020 na realizację zadania pn. 
„Poprawa gospodarki wodno ściekowej w  Gminie Nowe 
Miasto Lubawskie poprzez budowę sieci kanalizacji sanitarnej 
w  Łąkach Bratiańskich i  sieci wodociągowej w  Nawrze”. 
Warto podkreślić, iż wniosek złożony przez gminę Nowe 
Miasto Lubawskie był doskonale przygotowany, co podkreślił 
Marszałek Województwa Gustaw Marek Brzezin.

Szacunkowy koszt inwestycji wynosi blisko 4 mln zł, 
a  przyznana kwota pomocy finansowej dla gminy to 2 
mln zł. W  ramach inwestycji zostanie wybudowana sieć 
wodociągowa w  miejscowości Nawra o  długości 265 mb, 
natomiast głównym celem projektu jest skanalizowanie 
miejscowości Łąki Bratiańskie, gdzie powstanie prawie 2,8 
km sieci sanitarnej dla ścieków komunalnych - zarówno dla 
posesji położonych wzdłuż DK 15, jak i  na rozbudowującym 
się osiedlu przy drodze powiatowej w kierunku Iławy.

Budowa kanalizacji to długo oczekiwana inwestycja w  tej 
miejscowości. Podczas zebrań wiejskich mieszkańcy wielo-
krotnie zwracali uwagę na problemy związane z odprowadza-
niem nieczystości. Wysoki poziom wód gruntowych uniemoż-
liwiał wybudowanie głębokich zbiorników na szambo oraz 
budowę przydomowych oczyszczalni ścieków. Dzięki tej in-
westycji dotychczasowe problemy znikną. 

Wójt Gminy z wykonawcami

Gustaw Marek Brzezin i Tomasz Waruszewski

 Wykonawca sieci wodociągowej jest już wyłoniony, będzie 
to firma Mi-Le-An z  Nowego Miasta Lubawskiego. Cena 
zaoferowana na realizację zadania to nieco ponad 28 tys. 
zł. Wykonawcę budowy sieci kanalizacji sanitarnej wyłoni 
przetarg nieograniczony. W  chwili obecnej trwają prace 
przygotowawcze do ogłoszenia postępowania przetargowego.
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Droga ekspresowa S5 szansą dla powiatu
Nie od dziś wiadomo, iż ogromny wpływ na rozwój regio-

nów ma przede wszystkim dobrze rozwinięta infrastruktura 
transportowa. Wzmacnia ona spójność społeczną, ekono-
miczną i przestrzenną kraju oraz przyczynia się do wzrostu 
konkurencyjności polskiej gospodarki. Dodatkowo podnosi 
ona na bezpieczeństwo wszystkich użytkowników. 

Obecnie ukończono prace nad studium korytarzowym 
drogi ekspresowej S5, zakładające kilka wariantów jej prze-
biegu. Jednym z  nich jest trasa prowadząca przez gminę 
Nowe Miasto Lubawskie i gminę Lubawa. Aby jednoznacznie 

Bezpłatny biuletyn dla mieszkańców
Gminy Nowe Miasto Lubawskie

Nakład: 2 500 sztuk

Urząd Gminy Nowe Miasto Lubawskie, 
ul. Podleśna 1, 13–300 Mszanowo

Tel.: 56 47 26 300, Fax.: 56 472 63 05, e-mail: urzad@gminanml.pl 
www.gminanml.pl, www.bip.gminanml.pl,

www.facebook.com/gminanml

Redaktor: Sabina Rezmer. Redakcja zastrzega sobie prawo 
wyboru do druku nadesłanych tekstów,

a także ich skracania i redagowania.

Chcesz nas o czymś poinformować lub zaprosić,
abyśmy zrelacjonowali Twoje wydarzenie? 

Napisz: srezmer@gminanml.pl lub zadzwoń: 56 472 63 18

Droga S5 szansą dla powiatu

Tomasz Waruszewski i Bogusława Orzechowska

podkreślić konieczność budowy nowego szlaku komunika-
cyjnego w regionie lubawskim odbyło się spotkanie, którego 
głównym organizatorem był wójt Tomasz Waruszewski. 

W spotkaniu, 26 sierpnia, wzięli udział: Starosta Powiatu 
Nowomiejskiego Andrzej Ochlak, Burmistrz Lubawy 
Maciej Radtke, Burmistrz Nowego Miasta Lubawskiego 
Józef Blank, wójtowie gmin powiatu nowomiejskiego: Wójt 
Gminy Biskupiec Arkadiusz Dobek, Wójt Gminy Grodziczno 
Tomasz Szczepański oraz Z-ca Wójta Gminy Kurzętnik Adam 
Zapałowski.

W debacie wzięli udział również senator Bogusława Orze-
chowska oraz posłowie Robert Gontarz i  Zbigniew Ziejew-
ski. W spotkaniu uczestniczył także Mieczysław Łydziński – 
radny powiatu i przewodniczący komitetów terenowych PiS 

w  Nowym Mieście Lubawskim oraz przedstawiciel Grupy 
Meblowej Szynaka, jednego z największych przedsiębiorców 
w regionie.

Wszyscy zaproszeni parlamentarzyści zgodzili się z tym, iż 
nowa trasa przebiegająca przez historyczną Ziemię Lubaw-
ską korzystnie wpłynęłaby na rozwój regionu zarówno pod 
względem gospodarczym, jak i  społecznym. W  znacznym 
stopniu odciążeniu uległby ruch samochodowy na DK 15, 
którą codziennie przejeżdża kilkanaście tysięcy pojazdów, 
w tym kilka setek samochodów ciężarowych i dostawczych.

Na początku października odbyła się videokonferencja, 
na której poinformowano samorządowców o  wyborze tzw. 
korytarza różowego, przebiegającego przez powiaty: iław-
ski i nowomiejski (omija on jednak zarówno Gminę NML jak 
i Lubawę), grudziądzki, brodnicki wąbrzeski a także chełmiń-
ski. Włodarze z  terenów ziemi lubawskiej nie kryją rozcza-
rowania. Jak podkreśla wójt Tomasz Waruszewski, droga S5 
poprowadzona przez Gminę Nowe Miasto Lubawskie wpły-
nęłaby nie tylko na komfort przemieszczania się, ale dałyby 
szansę rozwoju miejscowościom położonym z dala od głów-
nych ciągów komunikacyjnych, jak Lekarty czy Skarlin.
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mleka. Według ogólnego zamysłu, na 500 m² powierzchni, 
można będzie kupić nie tylko zdrową, ekologiczną żywność 
ale i rośliny sezonowe do naszych ogrodów.

Targ funkcjonowałby dwa razy w  tygodniu. W  chwili 
obecnej złożony został wniosek na dofinansowanie 
inwestycji.

Jesteśmy coraz bardziej świadomymi konsumentami. Ba-
dania przeprowadzane przez różnego rodzaju instytucje 
pokazują, iż zaczynamy przywiązywać bardzo dużą wagę 
do tego, co trafia do naszych koszyków zakupowych. Doty-
czy to zwłaszcza produktów spożywczych. Do tej pory nasi 
mieszkańcy, a  także osoby przyjezdne mogły rozsmakować 
się w lokalnych produktach m.in. podczas dożynek gminnych. 
Serwowane były one na stoiskach obsługiwanych głównie 
przez panie z Kół Gospodyń Wiejskich. Wychodząc naprze-
ciw oczekiwaniom naszych mieszkańców oraz rosnącym za-
interesowaniem „domowymi” produktami postanowiliśmy 
stworzyć miejsce, w  którym będą mogli zaopatrywać się 
w nie regularnie. 

W  lipcu, w  Urzędzie Gminy w  Mszanowie, odbył się 
cykl spotkań z  mieszkańcami. Wójt Tomasz 
Waruszewski chciał poznać ich opinie na 
temat pomysłu zbudowania w  Bratianie hali 
targowej. Obiekt, zlokalizowany przy DK 
15, w  bezpośrednim sąsiedztwie ścieżki 
rowerowej, byłby doskonałym miejscem dla 
lokalnych wytwórców na wystawienie swoich 
wyrobów na sprzedaż. Swojska kiełbasa, ser, 
domowe powidła lub miód z  własnej pasieki? 
W  hali targowej będzie można pochwalić się 
tradycyjnymi recepturami oraz swoją pasją. 
Zakupy w  takim miejscu to wspaniała okazja 
na przypomnienie sobie smaków znanych 
z  dzieciństwa – tradycyjnego chleba na 
zakwasie, wędzonych wędlin czy zsiadłego 

Na targ do Bratiana?

Bezmyślność i głupota
Tylko w  ten sposób moż-

na podsumować zachowanie 
grupy młodych ludzi, którzy 
pod koniec sierpnia uszkodzili 
21 lamp oświetleniowych na 
ścieżce rowerowej w Bratianie 
i Nowym Mieście Lubawskim. 

Jak się okazało młodzi chuli-
gani strzelali do lamp oświetle-
niowych z wiatrówki. Powstałe 
w  ten sposób straty oszaco-
wano na kwotę blisko 26 tys. 
zł. Na szczęście policja bardzo 
szybko wpadła na trop wan-
dali, którym grozi kara do 5 lat 
pozbawienia wolności. 

Bezmyślność i głupota Lampy na ścieżce

Na targ do Bratiana - wizualizacja

Na targ do Bratiana - wizualizacja
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Nowy nabytek na wyposażeniu Gminy

Gmina w rankingu samorządów

Przejeżdżając ścieżką rowerową można 
czasami dostrzec na poboczu zielony mini-traktor. 
To kosiarka trawnikowa, która od niedawna 
znajduje się na wyposażeniu Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie. 

Zakupu dokonano właśnie z  myślą o  terenach 
w okolicy ścieżki rowerowej. Sprzęt ten zapewnia 
nie tylko komfort pracy i  wygodę operatora, ale 
przede wszystkim jest bardzo wydajny. Jego 
niewątpliwą zaletą jest również oszczędność 
czasu. Do tej pory w  koszenie poboczy 
tylko na odcinku Łąki Bratiańskie-Bratian 
zaangażowanych było kilku pracowników. Teraz 
całą pracę wykonuje jedna osoba - operator 
kosiarki. Pozostałe osoby zatrudnione do prac 
porządkowych na terenie naszej gminy mogą 
w tym czasie zadbać o inne miejsca. 

Ranking Finansowy Samorządu Terytorialnego analizuje 
kondycję finansową jednostek samorządu terytorialnego. 

W zestawieniu gmin wiejskich za rok 2019 Gmina Nowe 
Miasto Lubawskie uplasowała się na 349 miejscu na 1546 
jednostek uwzględnionych w  rankingu. Jest to najwyższa 
pozycja spośród gmin powiatu nowomiejskiego oraz gmin 
sąsiednich (znajdujemy się w  pierwszej dziesiątce gmin 
województwa warmińsko-mazurskiego). W  porównaniu do 
zestawienia za rok 2018 udało nam się „przeskoczyć” aż 
o 135 pozycji.

Tak wysoka lokata pokazuje, że samorząd bardzo dobrze 
zarządza środkami publicznymi, cały czas szuka nowych 
możliwości rozwoju oraz inwestuje w  gminę na wielu 
płaszczyznach. W  tym celu wykorzystuje nie tylko środki 
własne, może też pochwalić się wysoką skutecznością 

w  pozyskiwaniu środków zewnętrznych. Jak pokazuje 
wspomniany ranking – z  każdym kolejnym rokiem z  coraz 
lepszym efektem.

Aby analiza kryteriów była bardziej czytelna ilość 
jednostek samorządu terytorialnego objętych badaniem 
podzielono na kategorie:
• gminy wiejskie
• gminy miejsko-wiejskie
• gminy miejskie
• miasta na prawach powiatu
• powiaty ziemskie

Jednostki z  poszczególnych kategorii mają inne zakresy 
możliwości oraz inne potrzeby. Kategoryzacja pozwala na 
obiektywna ocenę wszystkich jednostek.

Gmina w rankingu samorządów

Nowy nabytek
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Przedstawiciele Gminy składaja kwiaty pod pomnikiem ofiar

Pomnik w Nawrze

Wydarzenia kulturalno-społeczne

Przystań
już prawie gotowa

Co roku spotykamy się
w Nawrze

Pokój, tolerancja, szacunek dla drugiego człowieka – wartości, 
niby oczywiste, a jednak coraz trudniej spotykane na co dzień. To 
one są filarem naszego człowieczeństwa, dzięki któremu uniknie-
my konfliktów na miarę II wojny światowej. Dlatego też już zawsze 
musimy pamiętać o tych, którzy w imię wolności, w imię przyszło-
ści swoich najbliższych oddali to, co najcenniejsze – swoje życie. 

Co roku spotykamy się w  Nawrze, pod pomnikiem ofiar, by 
wspólnie uczcić rocznicę wybuchu II wojny światowej i pielęgno-
wać pamięć o poległych, przekazując ją młodym pokoleniom. 

Poświęcony ofiarom II wojny światowej pomnik w Nawrze jest 
dla mieszkańców gminy oraz miasta ważnym miejscem. To wła-
śnie tam, co roku, odbywają się uroczystości związane z począt-
kiem jednego z  najkrwawszych i  najtragiczniejszych konfliktów 
w dziejach. 

W 2019 roku, wójt Tomasz Waruszewski oraz burmistrz Józef 
Blank podpisali porozumienie, w ramach którego obydwa samo-
rządy w równej mierze będą sprawowały opiekę nad pomnikiem. 
Jednym z głównych punktów porozumienia jest rewitalizacja za-
równo samego pomnika, jak i jego otoczenia. Znajdą się tam rów-
nież nowe tablice z zaktualizowaną listą ofiar totalitaryzmu nie-
mieckiego i stalinowskiego. Poszukiwaniem nazwisk ofiar zajmują 
się lokalni historycy. Włączeni zostali w  to również mieszkańcy, 
którzy do połowy września mogli zgłaszać swoje uwagi i sugestie, 
podawać nazwiska swoich bliskich i  znajomych, których śmierć 
związana była z którymś z totalitaryzmów.

Na ukończeniu są już prace związane z  budową przystani 
w  Mszanowie w  ramach Regionalnego Programu Operacyjnego 
Województwa Warmińsko-Mazurskiego. Projekt „Gmina Nowe 
Miasto Lubawskie na straży bogactwa bioróżnorodności” zakładał 

wykonanie pły-
wającego pomo-
stu na Drwęcy, 
a  także zagospo-
darowanie placu 
w  jego pobliżu. 
Dzięki dofinanso-
waniu, w wysoko-
ści ponad 320 tys. 
zł (wartość całko-
wita to nieco po-
nad 400 tys. zł), 

udało się stworzyć bardzo atrakcyjne miejsce, nie tylko 
dla miłośników kajaków i innych sportów wodnych, ale 
również dla mieszkańców sołectwa. Wkrótce podamy 
regulamin obowiązujący użytkowników. Mamy nadzie-
ję, że wspólnie zadbamy o to miejsce i unikniemy przy-
krych niespodzianek, związanych z aktami wandalizmu.

Pomost na Drwęcy

Miejsce na ognisko
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Szabla generała 
Waraksiewicza

Szczęście 2 x 2 Rozbiegany koniec wakacji

Na początku lipca w posiadaniu gminy Nowe Miasto Lubaw-
skie znalazł się wyjątkowy artefakt – wierna kopia szabli gen. 
bryg. Adolfa Waraksiewicza. To tak zwana „Ludwikówka” – 
model szabli WZ-34, której współtwórcą był właśnie generał 
Waraksiewicz. 

Wykonawcą broni białej jest jej pasjonat i  znawca Michał 
Wroński, członek Stowarzyszenia Ułanów Grochowskich im. 
Gen. Józefa Dwernickiego. Jak sam podkreślał podczas spo-
tkania w  jamielnickiej Izbie Pamięci, nie jest to tylko replika. 
Szabla została złożona z  części pozyskanych przez pana Mi-
chała na giełdach, aukcjach, a także pochodzących ze zbiorów 
własnych. Oryginalna jest jej rękojeść, która przetrwała całą 
zawieruchę wojenną. Klinga została wykonana ze stali odpo-
wiadającej parametrom przedwojennej szabli. Odwzorowano 
ją co do milimetra – zgodnie z oryginałem.

Szabla docelowo będzie eksponowana w  GCK w  Mszano-
wie. W  imieniu wójta odebrała ją wiceprzewodnicząca Rady 
Gminy Edyta Gorzka. W  spotkaniu uczestniczyły również 
Elżbieta Olszta i  Barbara Grzywacz – inicjatorki powstania 
pomnika generała Waraksiewicza w Mszanowie oraz dyrektor 
Gminnego Centrum Kultury Michał Wróblewski.

W lipcu odwiedziliśmy rodzinę Państwa Anny 
i  Mikołaja Giziewskich, którzy w  maju powitali 
na świecie bliźnięta – córeczkę Annę i  synka 
Adama. Nie byłoby w tym nic dziwnego, gdyby nie 
fakt, że to już druga para bliźniąt w  tej rodzinie. 
Na rodzeństwo w  domu czekali już bowiem 
starsi bracia: Kazik i  Jasiek. Jeszcze raz Młodym 
Rodzicom gratulujemy serdecznie i  życzymy 
samych radosnych dni. Jedno jest pewne – nuda 
w ich domu nie zagości.

W ostatnią nie-
dzielę sierpnia, mi-
łośnicy biegania 
ponownie spotkali 
się w  Radomnie, by 
wziąć udział w  II 
Biegu Przełajowym 
im. Ks. Józefa Dem-
bieńskiego. Głów-
nym organizatorem 
zawodów jest Gru-
pa Radomno Biega, 
wspomagana przez 
Gminę Nowe Miasto Lubawskie, KGW Radomno oraz prywatnych spon-
sorów. 

W tym roku na starcie stanęło łącznie 157 zawodników. Zaopatrze-
ni w  pakiety startowe, które otrzymali wcześniej, wszyscy udali się 
na miejsce startu, zlokalizowane przy miejscowym kościele. Organi-
zatorzy przygotowali 3 trasy. Na dystansie 300 m pobiegli najmłodsi 
uczestnicy (kat. dziecięca). 6 km i 12 km – to dystanse, na których mogli 
sprawdzić swoje możliwości dorośli (odpowiednio: 47 i  72 uczestni-
ków), podziwiając jednocześnie piękne okolice Radomna.

Pogoda dopisała. Mimo widocznego zmęczenia, zwłaszcza po prze-
biegnięciu 12 kilometrów, wszyscy zawodnicy przekraczali linię mety 
z uśmiechami na twarzach. Po ukończonym biegu każdy z nich otrzy-
mał pamiątkowy medal, a laureaci trzech pierwszych miejsc w kat. ko-
biet mężczyzn także puchary.

Przekazanie szabli gen. Waraksiewicza

Rodzina Państwa Giziewskich z Bratiana

Szabla gen. Waraksiewicza

Zawodnicy II Biegu Przełajowego w Radomnie
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Adam Szantyr. Sołtys  Jamielnika w latach 1990-2013

Pożegnaliśmy sołtysa
W nocy,  5 sierpnia, zmarł Adam Szantyr - wielo-

letni sołtys Jamielnika. W trakcie jego ponad dwu-
dziestoletniej kadencji sołectwo bardzo się rozwinę-
ło: wybudowano sieć wodociągową, rozbudowano 
szkołę, wyremontowano świetlicę wiejską, powstała 
parafia i kościół. W 2012 roku wspólnie przecięliśmy 
wstęgę podczas uroczystego otwarcia drogi łączącej 
Jamielnik i Gryźliny.

Adama Szantyra wszyscy zapa-
miętamy jako uśmiechniętego, peł-
nego energii gospodarza wsi oraz 
człowieka, który nigdy nie odmawiał 
pomocy tym, którzy jej potrzebowa-
li. Jego zaangażowanie w działalność 
na rzecz sołectwa zostało docenio-
ne w dniu 3.05.2011 r., kiedy to zo-
stał odznaczony przez Prezydenta 
RP Złotym Krzyżem Zasługi.

Dożynki 2020
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WARTO WIEDZIEĆ

Nieodpłatna pomoc prawna stacjonarnie
Przypominamy, iż można zgłaszać się po udzielenie nieodpłatnej pomocy prawnej 

i  świadczenie nieodpłatnego poradnictwa obywatelskiego oraz świadczenia 
nieodpłatnej mediacji w zakresie, o którym mowa w art. 4a ust. 1 pkt 4 ustawy z dnia 
5 sierpnia 2015 r. o  nieodpłatnej pomocy prawnej, nieodpłatnym poradnictwie 
obywatelskim oraz edukacji prawnej w punktach zlokalizowanych w poszczególnych 
gminach na terenie powiatu. 

Od dnia 6 października 2020 r. , do odwołania zawieszone jest osobiste udzielanie 
nieodpłatnej pomocy prawnej oraz świadczenie nieodpłatnego poradnictwa 
obywatelskiego.

Złóż wniosek o świadczenie Dobry Start (300+) 
on-line! Większość mieszkańców Naszej Gminy 

uprawnionych do świadczeń ma już środki na kontach!

1 lipca 2020 r. ruszyła kolejna edycja programu „Dobry 
start”. Od tego dnia możliwe jest składanie wniosków o świad-
czenie drogą elektroniczną. Można to zrobić za pośrednictwem 
bankowości elektronicznej, portalu Empatia oraz za pomocą 
systemu teleinformatycznego udostępnianego przez Zakład 
Ubezpieczeń Społecznych. To prosta, szybka i  bezpieczna 
opcja. Osoby, które z  różnych przyczyn wolą złożyć wniosek 
drogą tradycyjną, mogą je składać od 1 sierpnia 2020 r.

Wniosek należy złożyć do 30 listopada. Świadczenie dobry 
start przysługuje raz w  roku  na dziecko uczące się w  szkole, 
aż do ukończenia przez nie 20. roku życia.  Dzieci niepełno-
sprawne, uczące się w szkole, otrzymają świadczenie do ukoń-
czenia  przez nie  24. roku życia. Świadczenie dobry start nie 
przysługuje na dzieci uczęszczające do przedszkola oraz dzie-
ci realizujące roczne przygotowanie przedszkolne  w  tzw. ze-
rówce w przedszkolu lub szkole. Program Dobry Start nie obej-
muje również studentów.

Ponadto jest Nam bardzo miło poinformować Państwa 
o  tym, iż Ośrodek Pomocy Społecznej Gminy Nowe Miasto 
Lubawskie z/s w  Mszanowie sukcesywnie wypłaca środki 
z programu „Dobry start” (300+). Dołożyliśmy wszelkich sta-
rań by pieniądze jak najszybciej trafiły na konta mieszkańców. 

Świadczenia Dobry start i 500+
W  trosce o  Wasze i  Nasze bezpieczeństwo zachęcamy do 
składania wniosków on-line. Do dnia 15.10.2020 r. wpłynęło 
798 wniosków. Wszyscy wnioskujący otrzymali już pieniądze.

Przypominamy, że osoby, które składały wnioski o ustalenie 
prawa do świadczenia wychowawczego (500+) w okresie od 
1.07.2019 r. MAJĄ PRZYZNANE PRAWO DO ŚWIADCZEŃ 
DO 31.05.2021 r. W  związku z  powyższym NIE SKŁADA 
SIĘ PONOWNIE WNIOSKÓW OD 01.07.2020 r. na okres 
zasiłkowy 2019/2021.

Udzielanie nieodpłatnej pomocy prawnej oraz świadczenie 
nieodpłatnego poradnictwa obywatelskiego odbywać się będzie za 
pośrednictwem środków porozumiewania się na odległość.

Skorzystanie z punktów nieodpłatnej pomocy prawnej 
możliwe będzie po wcześniejszym telefonicznym ustaleniu 
terminu pod nr telefonu 56 472 42 20 w dniach od 
poniedziałku do piątku w godz. 7.30 - 14.30.

Można również wysłać informację na adres e-mail 
sekretariat@powiat-nowomiejski.pl. W  zgłoszeniu należy 
podać inicjały osoby, która chce skorzystać z porady oraz 
dostępne środki porozumiewania się na odległość – poczta 
elektroniczna ( adres e-mail) lub telefon (numer telefonu).
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Powszechny Spis Rolny
Czym jest Powszechny Spis Rolny

i dlaczego go przeprowadzamy? 

Powszechny Spis Rolny odbywa się w  całej 
Polsce od 1 września do 30 listopada 2020 r. 
Wyniki spisu rolnego pozwolą na wieloprzekro-
jowe scharakteryzowanie polskiego rolnictwa 
i  ukazanie zmian, jakie w  nim zaszły w  ostat-
nim dziesięcioleciu. Pomogą władzom i przede 
wszystkim polskim rolnikom w podejmowaniu 
trafnych decyzji strategicznych, które będą 
poparte analizą wiarygodnych danych dostar-
czanych przez statystykę publiczną. Wyniki 
spisu będą też wykorzystane w  negocjacjach 
z  Komisją Europejską w  sprawie programów 
wsparcia dla polskiego rolnictwa. 

O co zapytamy?

W spisie rolnym zapytamy m.in. o: osoby kie-
rujące gospodarstwem, wkład pracy członków 
rodziny i  pracowników najemnych, strukturę 
dochodów gospodarstwa domowego, działal-
ność inną niż rolnicza prowadzoną w gospodar-
stwie rolnym, typ własności użytków rolnych, 
rodzaj użytkowanych gruntów, powierzchnię 
zasiewów, pogłowie zwierząt gospodarskich, 
rodzaje budynków gospodarskich, ciągniki 
i  maszyny rolnicze, nawożenie. Spis rolny bę-
dzie prowadzony w gospodarstwach rolnych:
• osób fizycznych (gospodarstwach indywi-

dualnych),
• osób prawnych,
• jednostek organizacyjnych niemających 

osobowości prawnej. 

Jak się spisać?

Rolnicy będą mogli udzielić informacji o go-
spodarstwach rolnych poprzez:
• samospis na stronie internetowej GUS 

(http://stat.gov.pl) i  spisu rolnego (http://
spisrolny.gov.pl),

• odpowiedzi w  wywiadzie telefonicznym 
przeprowadzanym przez rachmistrza tele-
fonicznego,

• odpowiedzi w  wywiadzie bezpośrednim 
przeprowadzanym przez rachmistrza te-
renowego, który odwiedzi gospodarstwo 
rolne.
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Z ŻYCIA SZKÓŁ

Po dwóch miesiącach wakacji i wcześniejszych kilku miesiącach 
nauki zdalnej uczniowie wrócili do szkół. Jednakże tegoroczne 
rozpoczęcie roku szkolnego było nieco inne niż dotychczas. 
W  związku z  pandemią Covid – 19 każda z  placówek musiała 
odpowiednio przygotować się na przyjęcie uczniów. Nie było 
oficjalnych apeli inaugurujących nowy rok szkolny. Podczas 
spotkań w klasach z wychowawcami dzieciom i młodzieży zostały 
przekazane informacje związane z  obowiązującym reżimem 
sanitarnym. Informacje te, cały czas uaktualniane, dostępne są na 
stronach szkół. Ponieważ jest to czas szczególny, istotnym jest, 
by wszyscy stosowali się do wytycznych: uczniowie, nauczyciele 
oraz rodzice. Przestrzeganie zasad z pewnością wydłuży czas 
prowadzenia lekcji w  tradycyjnych warunkach, bez konieczności 
powrotu do nauki zdalnej. Jeśli jednak sytuacja potoczy się tak, 
iż będziemy zmuszeni ponownie zamknąć drzwi naszych szkół, 
to zapewniamy, że jesteśmy na tę ewentualność przygotowani. 
W czerwcu w ramach programu Zdalna Szkoła+ zostały zakupione 
kolejne 32 laptopy, które trafiły na wyposażenie szkół. Kwota 
otrzymanego dofinansowania wyniosła blisko 64 tys. zł.

W  roku szkolnym 2020/2021 do naszych placówek uczęszcza 
654 uczniów w klasach I-VIII. Jest to o 25 uczniów mniej niż w roku 
poprzednim. Naukę w klasach pierwszych w sześciu szkołach 
rozpoczęło 67 uczniów. Najmniejsza klasa pierwsza liczy 6 osób. 
Liczba dzieci w oddziałach przedszkolnych, Zespołach Wychowania 
Przedszkolnego oraz przedszkolach utrzymała się na podobnym 
poziomie i wynosi 265. 

Rok szkolny 2020-2021
na nowych zasadach

Dyrektor SP w Gwiździnach
wita uczniów w klasie

Powitanie uczniów w SP w Radomnie

Uczniowie ze Skarlina w szkolnych ławkach

Rozpoczęcie roku w SP w Gwiździnach

Rozpoczęcie roku w SP w Skarlinie

Rok szkolny rozpoczęły też przedszkolaki ze Skarlina

Uczniowie SP w Radomnie w klasie
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